
    جواد محرمي
 تهيه كنندگي در سينماي ايران بسيار 
كمتر از آنچه لازم اس�ت، جدي گرفته 
مي ش�ود. در دانش�كده هاي سينما كه 
اساساً چنين رشته اي تعريف نشده است، 
براي همين در سينماي ايران همواره با 
فق�ر تهيه كننده هايي مواج�ه بوده ايم 
كه با درايت، ش�ناخت و فهم اقتضائات 
اقدام به تهيه فيلم كنند. فقدان مرحوم 
حبيب الله كاسه س�از دس�ت سينماي 
ايران به ويژه س�ينماي دفاع مقدس را 
از وج�ود تهيه كنن�ده اي زمان ش�ناس 
و متعه�د بي�ش از پي�ش خال�ي كرد. 
مرحوم كاسه ساز جزو سينماگراني محسوب 
مي شود كه از بطن و متن انقلاب اسلامي و 
دفاع مقدس پايه به عرصه سينما گذاشتند 
و به گردن سينماي ملي كشور دين بزرگي 
دارند. در مراسمي كه براي بزرگداشت اين 
تهيه كننده فقيد س��ينماي اي��ران برگزار 
شد، تني چند از دوستان قديمي وي چون 
محس��ن رضايي، دبيرمجمع  تش��خيص 
 مصلحت  نظام و نيز ع��زت الله ضرغامي كه 
همپاي وي در ابتدا و جريان انقلاب و دفاع 
مق��دس در عرصه هاي مختل��ف فعاليت 
داشتند با نقل خاطراتي نام و ياد او را گرامي 
داشتند. در اين مراس��م از تمبر حبيب الله 

كاسه ساز نيز رونمايي شد. 
  كاسه س�از ص�ف خ�ود را از دفاع 

مقدس جدا نكرد
دبير مجمع  تش��خيص  مصلحت  نظام در 
مراس��م بزرگداش��ت زنده ي��اد حبيب الله 
كاسه س��از با اش��اره به ويژگي ه��اي اين 
هنرمند فقيد س��ينما بيان كرد: او زندگي 
خود را از ص��ف دفاع مقدس ج��دا نكرد. 
اميدوارم اين فريادهاي مظلوميت خواهي 
ملت ايران كه حبيب هاي ايران مسئوليتش 
را بر دوش گرفته اند بعد از درگذشت آنها 
ادامه پيدا كند. رضاي��ي افزود: من ارتباط 
زي��ادي در دوران س��پاه و بع��د از آنكه از 
سپاه بيرون آمدم با كاسه س��از داشتم. او 
معمولاً درب��اره بس��ياري از فعاليت هاي 
س��ينمايي و  دفاع مقدس��ي س��راغ م��ن 
مي آمد و م��ن مي ديدم كه او ب��ه نوعي با 

ف��داكاري نمي خواهد زندگي خ��ود را از 
صف دفاع مقدس و هشت سال جنگ جدا 
كند. بس��ياري با فاصله گرفتن از هش��ت 
س��ال دفاع مقدس نان و نوايي به دس��ت 
آورده اند اما حبيب الله كاسه س��از هر چه 
زمان مي گذشت بيش��تر خودش را با اين 
اتفاق گره مي زد. او اگرچه شهيد و جانباز 
نشد اما زندگي اش را وقف پرچمداري اين 

حادثه بزرگ كرد. 
دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح 
كرد: ريش��ه همه اين عزيزان در كربلاست. 
كربلا چشمه فياضي شده است كه تاريخ را 
توسط حبيب ها آبياري مي كند. پرچمي كه 
خيلي ها فكر مي كردند در عاش��ورا به زمين 
افتاده اس��ت، نسل به نس��ل به پا مي شود و 
هنرمندان آن را به دست مي گيرند. هنرمندان 
امروز ما مظلوم ترين، آگاه ترين و باشرف ترين 
ملت منطقه هستند و مي بينيم در كشور ما 
از سوريه و عراق يكه و تنها از مظلوميت شان 
دفاع مي شود. رضايي با اشاره به اتفاقات يمن 
ادامه داد: يمن امروز از فلسطين هم مظلوم تر 
است چراكه روزانه بمباران مي شود و تنها يك 
ملت است كه در تمام دنيا محكم ايستاده و از 
اين مظلوميت دفاع كرده و فرياد مظلوميت 
آنها را به صدا درمي آورد، در حالي كه امريكا 

و اروپا صدايشان درنمي آيد. 
دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام افزود: 
در مس��ئله داعش همه ديدند كه اگرچه 
كمتر كش��وري وج��ود دارد كه بمب هاي 
داعش در آنجا منفجر نشده باشد اما اولين 
نيرويي كه مقابل داعش ايستاد، ملت ايران 
بود. داعش تروريس��م بي رحمي است كه 
روي دست هيتلر  زده است اما ملت ايران 
در مقابلش ايس��تاد. داعش به ايران حمله 
كرد، وارد مجلس شد و قصدشان اين بود 
كه به صحن مجلس رفت��ه و نمايندگان را 
گروگان بگيرند اما به رغم اسلحه و مهمات 
زيادي كه داشتند در كمتر از پنج ساعت 
نابود ش��دند. با اين حال آنها رها نش��دند. 
شش موش��ك از ايران به سمت آنها رفت 
و همه به هدف اصابت كرد و خوشبختانه 
خوني از يك كودك ي��ا پيرزن نريخت كه 
اگر كودكي كش��ته مي شد، شهرهاي دنيا 

جنجال درست مي كردند. 
محسن رضايي با اش��اره به مقاومت هاي 
اي��ران در برابر داع��ش گفت: مل��ت ما با 
ق��درت در برابر داعش ايس��تاد اما نه تنها 
تجليل نمي ش��ود بلكه عده اي مي گويند 
كه برنامه هايش��ان به هم ريخته اس��ت و 
حتي بالعك��س مي گويند داع��ش نبايد 
ب��ه اي��ن زودي ه��ا از بين مي رف��ت. وي 
همچنين اظهار كرد:در اين ميان افرادي 
مثل كاسه س��از كه بصيرت پيدا مي كنند 
و پ��اي مظلوميت ملت ايران مي ايس��تند 
و اثر فاخر هنري مي س��ازند ارزش والايي 
دارند. اميدوارم مسير اين هنرمند عزيز در 
سينماي ما پيگيري شود و مظلوميت ملت 

ايران در همه جهان شرح داده شود. 
    سال ها با كاسه ساز محشور بودم

در اين مراس��م عزت الله ضرغامي، رئيس 
اس��بق س��ازمان صدا و س��يما با اشاره به 
خاطرات خود با زنده ياد حبيب الله كاسه ساز 
عنوان كرد: من سال ها با كاسه ساز محشور 
بودم. او هم مدير فرهنگي خيلي خوبي بود 
و هم زماني كه به عرصه هنر آمد و در زمينه 
تهيه كنندگي فعاليت كرد، فرد مؤثري در 
عرصه سينما و تلويزيون شد و در اين عرصه 
درخشيد. وي گفت: ما افراد كمي را داريم 
كه از حوزه مديريت ب��ه حوزه هنر بروند و 
مرحوم كاسه ساز از جمله مصاديقي بود كه 

در هر دوي اين حوزه ها موفق عمل كرد. 
ضرغامي تصري��ح كرد: زمان��ي كه من به 
حوزه سينمايي وزارت ارش��اد وارد شدم، 
او به عن��وان فردي قوي فعاليت داش��ت. 
اداره كل توليد و فن��ي يكي از بخش هاي 
س��ينمايي بود كه در آن ب��ه لحاظ توزيع 
امكانات خوب عمل كرد و باعث شد چرخ 
سينما هم به خوبي بچرخد. او بعد از مدتي 
مسئوليت جديد و مهم تري گرفت كه اداره 
كل نظارت و ارزشيابي سينما بود. كاسه ساز 
حداقل ۱۰ اثر سينمايي و تلويزيوني داشت 
كه در همه آنها خ��وب و موفق بود. او جزو 
مديران موفق و مايه آبروي بچه هاي انقلابي 

و حزب اللهي بود. 
وي بيان كرد: محتوا و كار خوب براي كسي 
كه از دنيا رفته همچون باقيات الصالحات 

است. كس��ي كه اثر يك فيلمساز خوب و 
ارزشمند را ببيند تا مادامي كه رويش اثر 

بگذارد، خيرش به سازنده مي رسد. 
اين روزها سياسيون همه سبقت مي گيرند 
ك��ه بگويند م��ردم بدبخت هس��تند و اين 
خوراك مادي م��ورد توجه واقع ش��ده اما 
خوراك معنوي كمتر مورد توجه است و اتفاقاً 
كاسه س��از خوراك معنوي را تهيه مي كرد.

ضرغامي در پايان سخنانش گفت: اين روزها 
سياسيون همه سبقت مي گيرند كه بگويند 
مردم بدبخت هس��تند و اين خوراك مادي 
مورد توجه واقع ش��ده اما خوراك معنوي 
كمتر مورد توجه اس��ت و اتفاقاً كاسه س��از 

خوراك معنوي را تهيه مي كرد. 
    ترور بيولوژيك كاسه س�از دور از 

ذهن نيست
محمدحس��ن قديري ابيانه ديگر سخنران 
مراس��م بود كه در اين مراس��م از زنده ياد 
كاسه س��از س��خن گف��ت و بي��ان كرد: 
كاسه ساز مردم را با س��ينما آشتي داد. او 
پدر فيلم هاي دفاع مق��دس و حتي فراتر 
از آن بود. كاسه س��از هم هنرمند بود و هم 
بلد بود از هنر س��ينما و دوربين در جهت 
اسلام و انقلاب اس��تفاده كند. وي با اشاره 
به فيلم هاي كاسه ساز اظهار كرد: كاسه ساز 
عاشق ولايت بود و كيست كه اينگونه باشد 

و بتواند فيلم هاي پرفروشي هم بسازد. 
قديري ابيانه با اش��اره به مستند »ادواردو 
آنيلي« اظه��ار كرد: من مس��تند ديگري 
سراغ ندارم كه اينقدر روي افراد اثر گذاشته 
باشد. بسياري مي گفتند در حالي كه دين را 
كنار گذاشته بودند اما با ديدن اين مستند 

دوباره به دين خود بازگشته اند. 
وي با اش��اره به حمايت هاي س��رافراز در 
زمان حضورش در معاونت برون مرزي صدا 
و سيما گفت: كاسه ساز به خاطر ساخت اين 
مستند مورد تهديد قرار گرفت. من احتمال 
ترور بيولوژيك او را دادم. به هر حال امروزه 
ترور بيولوژيك كاري ندارد. با مقداري پودر 
در آب و غذاي يك فرد موجب مي ش��وند 
كه او سرطان بگيرد. سلحشور و طالب زاده 
نيز به همين ش��كل دچار ترور بيولوژيك 

شدند. 
    دولت اصلاحات با پخش مس�تند 

آنيلي از تلويزيون مخالف بود
قديري ابيانه كه از دوستان كاسه ساز است، 
بيان كرد: باقي افراد در حوزه هنر نيز بايد 
بدانند كه در معرض توطئه هستند، چراكه 
كار هنرمندان ما كمتر از كار دانش��مندان 
هسته اي نيس��ت. وي در پايان سخنانش 
اظهار كرد: اگ��ر فيلم يا س��ريال »ادواردو 
آنيلي« نيز س��اخته ش��ود، مي تواند عامل 
تشرف بسياري به اسلام باشد. اگرچه وزارت 
خارجه دوره اصلاحات با پخش اين مستند 
از صدا و سيما مخالف و معتقد بود به روابط 

بين ايران و ايتاليا آسيب مي زند.« 
در اين مراس��م مس��تندي نماي��ش داده 
شد كه در آن دوس��تان و خانواده زنده ياد 
حبيب الله كاسه س��از از اي��ن تهيه كننده 
سينما سخن مي گفتند. مراسم بزرگداشت 
زنده ي��اد حبيب الله كاسه س��از ب��ا حضور 
محس��ن رضايي، دبير مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام، حسن بيادي، محمدحسن 
قديري ابيانه، ناصر شفق و همچنين خانواده 
زنده ياد كاسه س��از در فرهنگسراي رسانه 

برگزار شد.
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در مراسم بزرگداشت مرحوم كاسه ساز مطرح شد   

 دولت اصلاحات با پخش مستند آنيلي
از تلويزيون مخالف بود

      معصومه طاهري
عكس مش��هور آلب��رت انيش��تين بزرگ ترين 
فيزيكدان و نظريه پرداز قانون نس��بيت به حراج 
گذاشته شد. آلبرت انيش��تين دانشمند بزرگي 
يهودي الاص��ل آلماني اس��ت ك��ه از وي عكس 
معروفي با زبان بيرون آم��ده از دهان وجود دارد؛ 
عكسي كه با قيمت ۱25هزار دلار معادل ۱۰5هزار 
يورو به حراج گذاش��ته ش��د و از آنجا كه اصليت 

انيشتين يهودي است، 
تم��ام س��ود حاصله از 
اي��ن عكس ف��وري و 
حراج گرانقيمت زبان 
برنده جايزه نوبل كه در 
لس آنجل��س فروخته 
ش��د از طريق آژانسي 
يه��ودي به دانش��گاه 

اورشليم اهدا گرديد. 
به گزارش فيگارو، اين 
عكس بام��زه و معروف 
از آلبرت انيش��تين كه 
به صورت برند و نشاني 

از او به ي��ادگار مانده، مربوط به ۱4 مارس س��ال 
۱95۱ پس از جش��ن تولد 72س��الگي اوست كه 
در پرينستون گرفته شد. پس از جشن، گروهي از 
عكاس ها و خبرنگاران او را دوره كردند و مدام از او 
مي خواستند تا برايشان لبخند بزند. انيشتين هم 
كه از خنديدن براي دوربين ها خس��ته شده بود و 
در آن لحظه حوصله عكاس ها را نداشت، در عوض 
زبانش را درآورد. آرتور ساسه، به طور اتفاقي در آن 
لحظه روي دكمه شاتر فش��ار آورد و خودش هم 
نمي دانس��ت كه موفق به گرفتن چه عكسي شده 
است، عكسي كه به يكي از ماندگارترين عكس هاي 
تاريخ بدل شد. در سال 2۰۰9 يك نسخه از عكس 
امضاشده توسط انيشتين با قيمت74هزار و324 
دلار معادل 63ه��زار يورو در مراس��م حراجي به 
فروش گذاشته شد. نكته جالب آن است كه دانشگاه 
عبري اورشليم تاكنون سودهاي قابل توجهي از اين 
طريق به دست آورده است، چنانكه هر چيزي در 
هر كجاي دنيا كه به نام آلبرت انيش��تين است را 

بلافاصله به واسطه افرادي با قيمت بسيار بالايي به 
حراج مي گذارد و از سود آن استفاده مي كند. البته 
هويت خريداران و واسطه هاي اين حراجي ها اعلام 
نشده و معلوم نيست چه كس��اني هستند اما اين 
افراد سود حاصله از فروش وسايل يا  دستخط هاي 
انيشتين )حتي اگر چند كلمه هم باشد( در تمام 
حراجي ها را به اين دانشگاه اهدا كرده اند كه گفته 
مي ش��ود چني��ن كاري از آخرين خواس��ته هاي 
خود آلبرت انيش��تين 
اس��ت! به اي��ن صورت 
كه انيش��تين در سال 
۱955 همه چيز خود 
را وقف اين مؤسسه كرد 
تا از عوايد آن بهره مند 

شوند. 
خانه اي كه انيش��تين 
در امريكا داش��ت هم 
توس��ط فردي ب��ه نام 
س��ندرز كه معاملات 
ملك��ي دارد در اختيار 
آژانس يهودي��ان قرار 
گرفت، همچنين نامه هاي اين برنده جايزه نوبل 
فيزيك هم در اختيار دانشگاه اورشليم گذاشته 
ش��ده اس��ت يا  به صورت حراج فروخته شده و 
سودش را به اين دانش��گاه داده اند، يعني نامه ها 
و مكاتباتي را كه انيش��تين با هم��كاران خود در 
موضوعات مختلفي چون فيزيك، خدا و... داشته 
است ، در حراج2۰ ژوئن ۱95۰ به فروش رساندند. 
از جمله پنج نامه آلبرت انيشتين به زبان انگليسي 
بين سال هاي ۱95۱ و ۱954 روي وب سايتي به 
صورت قرعه كشي در مسابقه حراج گذاشته شد 
تا برندگان بتوانند از خانه و به صورت س��ه بعدي 
آنها را تهيه كنند و با برخي از افكار اين فيزيكدان 
بزرگ آشنا شوند كه ارزش فعلي هر كدام از اين 
نامه هاي فروخته شده بين 3۱ هزار دلار )حدود 
276۰۰ يورو( و 46 هزار دلار )ح��دود 4۱ هزار 
يورو( تخمين زده شده است كه نشان از بهره مندي 
كامل دانشگاه اورشليم از وس��ايل اين دانشمند 

يهودي الاصل آلماني دارد.

 عكس مشهور انيشتين
به حراج گذاشته شد

88498436سرويس فرهنگي

نادر طالب زاده عنوان كرد 

 چرا برخی نهادها در جمهوري اسلامي 
به فساد كشيده مي شوند

شهاب  قيومی |  مهر

ارسال ۴۱۵ اثر به دبيرخانه 
كنگره بين المللي شعر رضوي

رئي�س اداره نظ�ارت و ارزياب�ي ام�ور هنري 
مجم�ع جهان�ي تقري�ب مذاهب اس�لامي از 
ارس�ال ۴۱۵ اث�ر ب�ه دبيرخان�ه كنگ�ره 
داد.  خب�ر  رض�وي  ش�عر  بين الملل�ي 
اميررضا ش��هرام پور با اش��اره به برگ��زاري كنگره 
بين المللي ش��عر رضوي گفت: امسال در برگزاري 
اين برنامه 4۱5 اثر ادبي به دبيرخانه كنگره ارسال 
شده است كه نسبت به سال گذشته در بخش داخل 
كش��ور 55 درصد و در بخش خارج از كشور ۱۰۰ 
درصد رشد و افزايش آثار داش��ته ايم. وي افزود: از 
اين تعداد آثار ارسال شده، 37۱ اثر از شعراي داخل 
كشورمان و 44 اثر نيز از شعراي خارج از كشور است. 
تعداد شعرايي كه در اين كنگره شركت داشتند، 2۰ 
نفر از داخل كش��ور و چهار نفر از خارج از كش��ور 
بودند. شهرام پور با اش��اره به جوايز نفرات برگزيده 
كنگره بين المللي شعر رضوي گفت: به نفرات اول تا 
پنجم به ترتيب 3۰، 2۰، ۱۰، 5 و 4 ميليون ريال و 
در بخش بين الملل نيز به نفرات برگزيده اول تا سوم 
3۰، 2۰ و ۱۰ ميليون ريال پرداخته شده است. وي 
يادآور شد: كنگره بين المللي شعر رضوي كه امسال 
در آذربايجان غربي شهرستان اروميه برگزار شد، 
تنها كنگره بين المللي كشورمان به زبان آذري است 
كه در آن تمام شاعران به زبان آذري به شعرخواني 

پرداختند.   
-------------------------------------

 شاعران در »حريم آهو«
گرد هم مي آيند 

 ش�ب ش�عر »حري�م آه�و« وي�ژه ولادت 
ام�ام رض�ا)ع( ام�روز ب�ا حض�ور ش�اعران 
پيشكس�وت و ج�وان در فض�اي مصف�اي 
باغ م�وزه هنرهاي ايران�ي برگزار مي ش�ود. 
»حريم آهو« به همت مديري��ت آفرينش هاي ادبي 
معاونت هنري س��ازمان فرهنگي- هنري شهرداري 
ته��ران در جم��ع دوس��تداران و عاش��قان حضرت 
علي  بن موس��ي الرضا)ع( برگزار خواهد ش��د و در آن 
شاعران تازه ترين س��روده هاي خود را براي حاضران 
قرائت مي كنند. اين ويژه برنامه س��ال گذشته نيز به 
مناسبت ميلاد امام رضا)ع( در باغ موزه هنرهاي ايراني 
برگزار شد. علاقه مندان براي ش��ركت در اين برنامه 
مي توانند امروز  از ساعت ۱7:3۰ به ميدان تجريش، 
خيابان مقصود بيك، كوچه دكتر حسابي، شماره 25، 

باغ موزه هنرهاي ايراني مراجعه كنند.  
-------------------------------------

»تن تن و سند باد« با تقريظ رهبري 
به چاپ بيست و هشتم رسيد   

 كت�اب »تن ت�ن و س�ندباد« نوش�ته  محمد 
ميركيان�ي در نوب�ت چاپ بيس�ت و هش�تم 
در اختي�ار علاقه من�دان ق�رار گرف�ت. 
به گ��زارش »جوان«، ب��ه نقل از رواب��ط عمومي 
مؤسسه انتشارات قدياني، كتاب »تن تن و سندباد« 
را مي توان يك كتاب استراتژيك در حوزه ادبيات 
نوجوان به شمار آورد. اين كتاب كه در سال ۱37۰ 
نگارش شده است، با نگاهي دقيق و نافذ، مسئله 
نوظهور زم��ان خود را به عنوان موضوع و هس��ته 
اصلي داستان برگزيده است. هدف نويسنده از خلق 
چنين داستاني، پرداخت استعاري و غيرمستقيم 
به مسئله »تهاجم فرهنگي« غرب به شرق است. 
جالب آنك��ه در ابتداي دهه 7۰، مس��ئله تهاجم 
فرهنگي امري واضح و قاب��ل رؤيت براي همگان 
نبود و حتي برخلاف تأكيدات فراوان رهبرانقلاب، 
اين امر براي طيف وسيعي از دس��ت اندركاران و 

مسئولان گنگ و نامفهوم بود. 
مؤسس��ه انتش��ارات قدياني، كت��اب »تن تن و 
سندباد« نوشته  محمد ميركياني را در نوبت چاپ 
بيست و هشتم، شمارگان 4 هزار و 4۰۰ نسخه و 

قيمت ۱۰ هزار تومان روانه  بازار كتاب كرد.
-------------------------------------

 پيكر زنده ياد محمود جهان 
تشييع شد   

مراس�م تش�ييع پيكر زنده ياد محمود جهان 
هنرمند پيشكسوت موس�يقي نواحي ايران 
صبح دي�روز از تالار وحدت تهران به س�مت 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار شد. 
در ابتداي اين مراس��م ك��ه با برپاي��ي آيين هاي 
عزاداري بوشهري از جمله ش��روه خواني، سنج و 
دمام زني برگزار ش��د، آكا صف��وي خواننده گروه 
موس��يقي »ليان« به اجراي آيين ش��روه خواني 
پرداخت. سيدمحمد ميرزماني رئيس هيئت مديره 
خانه موسيقي هم در اين مراسم كه با حضور اندكي 
از اهالي موسيقي همراه بود، بيان كرد: به درستي 
كسي كه عاشق باشد و از جانش براي مردم بخواند، 
چنين بدرقه باش��كوهي در انتظارش است. به هر 
ترتيب زندگي هنري هر كسي با تجربيات بسياري 
همراه است و محمود جهان از جمله هنرمنداني بود 
كه نيم قرن تلاش كرد و جديت او زبانزد بود. وي 
ادامه داد: او عاشق كارش و حضرت علي)ع( بود و از 
جمله افرادي بود كه با تمام بي مهري ها با صبوري، 
لبخند و محبت، ايستادگي كرد و تلاش هاي بسيار 

گرانبهايي را در اين عرصه انجام داد.

نگاه نادر طال�ب زاده به  عن�وان يك مجري، 
تنه�ا اج�راي ص�رف برنام�ه نيس�ت. وي 
فردي دغدغه مند اس�ت كه س�عي مي كند 
موضوعات مهم ول�ي بر زمين مانده گفتمان 
انقلاب را ب�ه  ص�ورت صريح بررس�ي كند. 
طالب زاده در گفت وگويي با تسنيم هدف نهايي 
برنامه هايش در تلويزيون و شبكه افق را آشنايي 
مخاطبان با مفاهيم عميق انقلاب اسلامي عنوان 
كرد و افزود: بايد فهميد چرا و چطور نهادها در 
جمهوري اسلامي به فساد كش��يده مي شوند، 
آنچنانكه ديگر نمي توانند از يك آدم محق دفاع 
كنند و حتي گاهي خريده مي شوند. برنامه هاي 
ما در تلويزي��ون مي خواهد از اف��رادي كه قصد 
خدمت دارند ولي س��اختارهاي فاسد مانع آنها 
مي شوند، حمايت كند و صداي آنها را به گوش 

مسئولان برساند. 
وي با اشاره به بازتاب مش��كلات و زندگي افراد 
مؤم��ن به انق��لاب و متعه��دي ك��ه كارآفرين 
هم هس��تند، گفت: بايد براي اي��ن موضوعات 
مستندسازي ش��ود، مثلًا خاطرم هست يكي از 
برنامه هاي راز مربوط به آقايي روستايي بود. اين 
آقا با دس��ت خالي در جزيره كيش فعاليت هاي 
عمراني ارزشمندي كرده كه ش��هر زيرزميني 
كاريز يك��ي از آنهاس��ت، ولي ن��وع برخورد بد 
مسئولان با اين آقا بايد يك آسيب شناسي دقيق 
شود. بايد فهميد چرا و چطور نهادها در جمهوري 
اسلامي به فساد كشيده مي شوند، آنچنانكه ديگر 
نمي توانند از يك آدم مح��ق دفاع كنند و حتي 
گاهي خريده مي ش��وند، بنابراين تمام برنامه ها 

مي تواند ادامه پيدا كند. 
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه چقدر به شكستن 
خط قرمزه��اي كاذب در تلويزي��ون اعتق��اد 
دارد،مي گويد: برنامه ه��اي راز همواره همينطور 
بوده است، مثلًا در راز براي اولين بار طب سنتي 
مطرح شد. ش��ما مي دانيد صحبت در مورد طب 
سنتي در تلويزيون ممنوع بود. اگر مي دانستند 
ما مي خواهيم در مورد طب سنتي صحبت كنيم 
نمي گذاشتند روي آنتن برويم، براي همين گفتيم 
مي خواهيم در مورد طب ، بهداش��ت و سلامتي 
صحبت كنيم كه البته مطل��ب دروغي هم نبود. 
مي دانيد امروز تعريفي كه جهان از طب و سلامتي 
دارد )medicine alternative( يا طب مكمل 
است. امروز 9۰درصد مردم امريكا با طب مكمل 
زندگي مي كنند و آنتي بيوتيك طبيعي مي گيرند 

و از داروهاي ش��يميايي فاصله گرفته اند. آنها به 
مسائل طب سنتي روي آورده اند حال آنكه ما هر 
روز بيشتر داروهاي شيميايي را مصرف مي كنيم. 
خوب، معلوم است بايد يك جايي اين روند اشتباه 
را قطع كنيم. بعد از آن برنامه بود كه همه به اين 

فكر افتادند كه حجامت چيز خوبي است. 
  تلويزيون در م�ورد تأكيد مق�ام معظم 

رهبري روي طب سنتي كم كاري مي كند
طالب زاده نس��بت به ارائه طب غربي در س��يما 
گلايه دارد و مي گويد: متأسفانه در شبكه سلامت 
اغلب پزشكي غربي و حتي روانپزشكي غربي به 
مخاطبان ارائه مي ش��ود. به همين خاطر است 
كه سند 2۰3۰ امضا مي شود، چون اگر آن لابي 
مطرح شود،خطرناك اس��ت. الان دارند بيشتر 
و بيشتر جلوي طبيبان س��نتي ما را مي گيرند 
و مطبش��ان را مي بندند، در صورتي كه در هند 
از طب آيوروديك كه همان ابوعلي س��ينا است، 
استفاده مي كنند. تمام عبارات در اين طب، همان 
طب سنتي ايران است ولي آنها براي گمراه كردن 
مي گويند آيوروديك از طب يوناني آمده است، 
حتي براي اين طب، دانشگاه تأسيس كرده اند. 
شما هر جاي هند برويد حتي در روستاهايش يك 
مطب از طب غربي و يك مطب آيوروديك وجود 
دارد. در اين طب بيماري با ضربان نبض تشخيص 
داده مي شود و البته داروهايش نيز ايراني است. 
آقاي خامنه اي زمان رياست جمهوري ش��ان در 
سفرشان از اين مطب ها ديدن كرده بودند. ايشان 
وقتي برگشتند تأكيد كردند كه ما همين كار را 
بايد در ايران هم انجام دهي��م. در آن برنامه كه 
مربوط به طب سنتي بود، اين موضوع را گفتيم. 
خود آقا هم دنب��ال اين موضوع هس��تند، ولي 
تلويزيون در مورد تأكيد مقام معظم رهبري روي 

طب سنتي كم كاري مي كند.
وي در پاسخ به اين سؤال كه براي شما كيفيت 
مخاط��ب مهم تر اس��ت يا كميت��ش مي گويد: 
طبيعتاً كيفيت مهم تر است و ما سعي مي كنيم 
برنامه ها كيفي باشد و البته دوست داريم همه 
نوع تيپ مخاطب را پوشش دهد. امروز وضعيتي 
پي��ش آمده ك��ه مخاطب جمع ك��ردن خيلي 
سخت است. ما سال اول كه راز را شروع كرديم، 
جم تي وي نبود و مردم كمتر تلويزيون خارجي 
مي ديدند. الان 2۰، 3۰ كانال به  زبان فارس��ي 
وجود دارد و برگرداندن مخاطب به رسانه ملي 
خيلي سخت شده است ولي وقتي مردم مي بينند 
مسئله خودشان در برنامه مطرح مي شود، آن را 
دنبال مي كنند. مثلًا در برنامه آقاي چمران دو 
موضوع را هدف قرار دادم؛ يكي آشپزخانه اپُن و 
ديگري فعاليت ش��بانه كارگاه هاي ساختماني. 
من در آنجا سؤال پرس��يدم در كجاي دنيا چه 
شوراي شهر يا ش��هرداري اجازه مي دهد مثل 
تهران شب تا صبح ساختمان سازي شود و مردم 

آسايش و خواب راحت نداشته باشند؟

    فرزين ماندگار
برنامه ريزي ناكارآمد مس��ئولان مانع رشد فعاليت هاي 
قرآني شده است. اين جمله گلايه وار را نخستين بانوي 
اس��تاد حفظ قرآن بيان كرده اس��ت. معصومه آگاهي 
گلايه هاي ديگري هم به بخشي از جامعه قرآني كشور 
دارد. او تأكيد مي كند كه »اهالي قرآن تجملاتي شده اند 
و با روند كنوني اميدي ب��ه تحقق مطالبات رهبر معظم 
انقلاب نيست«؛ سخناني كه مي تواند زنگ خطري جدي 

محسوب شود. 
نخس��تين بانوي اس��تاد حفظ قرآن موض��وع تربيت 
۱۰ميلي��ون حافظ از س��وي رهب��ر معظ��م انقلاب را 
تربيت حافظاني اثرگ��ذار معني مي كن��د و مي گويد: 
برنامه ريزي ه��اي غيراصول��ي و ناكارآمد مس��ئولان، 
فعاليت هاي قرآني را چندين س��ال عقب برده اس��ت. 
معصومه آگاهي به اين اش��اره مي كند كه مس��ئولان 
در برنامه ه��ا و طرح هاي خ��ود از حقاي��ق جامعه دور 
هس��تند و از نظر نخبگان و فعالان قرآني نيز استفاده 
نمي كنند به همين دليل با اين روند نمي توانيم اميدي 
به تحقق مطالبات قرآني رهبر معظم انقلاب اس��لامي 

داشته باشيم. 
وي با بي��ان اينكه مس��ئولان كنوني به وي��ژه مديران 
عرصه هاي فرهنگي، كار قرآني كشور را عقب انداخته اند، 
مي افزايد: براي تجلي فرهنگ قرآني در كشور بايد رفتار 
و اعمال خود را قرآني كنيم و ساده زيس��تي را سرلوحه 

خود ق��رار دهيم؛ چراك��ه اين بزرگ تري��ن تبليغ براي 
فرهنگ قرآني به شمار مي رود اما با اين روند مسئولان و 
برنامه ريزي هاي غيراصولي و ناكارآمد، فعاليت هاي قرآني 

چندين سال عقب مانده است. 
   چه بلايي سر قرآن آورده ايم؟

آگاهي با اش��اره به اينكه زندگي بس��ياري از اهالي قرآن 
تجملاتي شده اس��ت، عنوان مي كند: در گذشته اساتيد 
عرصه هاي قرآني با دل و جان براي قرآن خدمت مي كردند 
و هيچ گونه چشمداشتي نداشتند و با همين نگاه جلساتي 
پرشور در گوشه و كنار كشور برگزار مي شد، اما متأسفانه 
هم اكنون حتي قاريان و حافظان جوان قبل از حضور در 
برنامه هاي قرآني با متوليان امر مبلغ را طي مي كنند و اگر 
براي آنها خوشايند نباشد، در آن برنامه حاضر نمي شوند. 
بايد بررسي شود چه بلايي سر قرآن آورده ايم و چرا نگاه ها 

به كلام وحي ابزاري شده است؟

   در كلاس هاي حفظ يكساله قرآن حافظ تربيت 
نمي شود، توليد مي شود

نخستين بانوي اس��تاد حفظ قرآن كريم كش��ورمان با 
انتق��اد از كلاس هاي حفظ يكس��اله قرآن خاطر نش��ان 
ك��رد:در كلاس هاي حفظ يكس��اله ق��رآن حافظ قرآن 
تربيت نمي شود بلكه حافظ توليد مي شود. با اين نگاه ها 
نمي توانيم حافظان قرآني كه آيات را درك و به آن عمل 

مي كنند، داشته باشيم. 
   از نگاه مادي و دنيوي به قرآن دوري كنيم

آگاهي با بيان اينكه بايد فعالان قرآني در جامعه اثرگذار 
باشند، گفت: وقتي مقام معظم رهبري مطالبه ۱۰ ميليون 
حافظ قرآن كردند يعني ما باي��د حافظان قرآني تربيت 
كنيم كه آيات الهي را درك و به آن عمل كنند و در جامعه 
اثرگذاري داشته باشند. چند درصد از حافظان ما در جامعه 
نقش مؤثري دارند و توانس��ته اند در ترويج قرآن و حتي 

حجاب، نظر مردم را به فرهنگ ديني هدايت كنند؟
وي با اش��اره به اينكه نبايد براي اهداف م��ادي و دنيوي 
به س��مت حفظ رفت، افزود: ما بايد ببيني��م خدا از ما چه 
مي خواهد و براي داشتن زندگي س��عادتمند بايد چگونه 
عمل كنيم، در غير اين صورت نمي توانيم به جايي برسيم. به 
نظر من كسي كه براي دنيا اقدام به حفظ قرآن كند ممكن 
است در لحظه مرگ هر آنچه آموخته در همين دنيا بگذارد 
و برود، به همين دليل بايد اهداف خود را معنوي كرده و از 

نگاه مادي و دنيوي در عرصه هاي قرآني دوري كنيم.

گلايه هاي نخستين بانوي استاد حفظ قرآن 

روند كنوني مناسب تحقق مطالبه 10 ميليون حافظ قرآن نيست


